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  כ"ח תמוז תש"פ

  2020יולי  20

  גבוההההשכלה הלחברי הסגל ולסטודנטים במוסדות  מכתב פתוח

  חבריי היקרים,

בשבוע האחרון יצאו מספר ראשי אוניברסיטאות במכתבים נזעמים מלאים התקפות אישיות נגדי תוך 

  סילוף עובדות עד כדי טענות שקריות של ממש.ושימוש מעציב בסיסמאות 

 והדברים חזרו על עצמם אני בדרך כלל אינני נוהג לבזבז את זמני על התנצחויות מסוג זה, אבל היות

ית, והדברים אף לוו בקריאות "להצית את אש המרד" בקרב חברי הסגל תגובה כמעט פאבלובכ

להעמיד את הדברים ראיתי לנכון לפנות אליכם במכתב פתוח כדי  ,והסטודנטים במוסדות להשכלה גבוהה

  .על דיוקם

ניסיתי להשקיע מאמץ כדי להבין על מה בדיוק יצא קצפם של פרופ' פורת, פרופ' רובין ופרופ' כהן ואני 

לה ב להודות שמהקריאה של מכתביהם זאת בהחלט היתה מלאכה לא פשוטה. מצאתי במכתבים אחיי

חס דיבורים על תחושות או תאוריות קונספירציה מרתקות שידעו ליי, הרבה חזרות על סיסמאות נדושות

כנראה שהם נכונו  המכובדים. הנשיאיםליהן לראשונה במכתבים של אלי תכניות וכוונות שהתוודעתי 

ויודעים על  ,ביכולות נבואיות או, לחילופין, פיתחו התמחות מעוררת פלאים של קריאה בקלפים

כמי שנמצא במשפט האינקוויזיציה . הרגשתי את עצמי טוב ממני מחשבותיי ועל תכניותיי הרבה יותר

ת האקדמיה", המתלהבים מהתפקיד להיות חשמני "דהימי ביניימי כאשר הפרופסורים המכובדים, 

ל אינם טורחים ללמוד את העובדות או לברר בצורה פשוטה, בשיח פתוח מולי, שאף פעם לא סירבתי בכל

לקיימו, מהן באמת תכניותיי והשקפותיי. קריאה נרגשת להצלת "ארץ הקודש של האקדמיה" יצאה 

  יצא לדרכו. "מסע הצלב"מפי ה"כמורה העליונה" ו

האוניברסיטה העברית שזכיתי להימנות בין תלמידיה באקדמיה שבה אני צמחתי (למי שלא יודע, 

שהשיח  י) למדתי ממוריגדול ממה שאני היוםשאני חייב לה במידה רבה חלק ומוריה במשך שנים רבות ו

 קסט, העדויות, המציאות והעובדותהאינטלקטואלי האקדמי צריך לפני הכל להתבסס על קריאת הט

  :צלב המקודש"של "חטאי הגדולים" שהולידו את "מסע הלכן ברצוני לחלוק אתכם את הפן העובדתי ו

לסייע לציבור בוהה היא י כשר ההשכלה הגימטרותמהראשון שלי בתפקיד הכרזתי שאחת  מהיום .1

שהוא בעיניי הלקוח המרכזי של מערכת ההשכלה הגבוהה. ולא, המשפט הזה איננו אומר,  ,םהסטודנטי

ה ובמיוחד הובבתפקידה של ההשכלה הג ם או מזלזל, שאני מתעליכפי שניסו לייחס לי חלק ממבקרי

נה וני רואה חשיבות עליא ת, להיות אכסניה לפיתוח הדעת והמחקר האקדמי הטהור.והאוניברסיטא

, במדעי הטבע והרפואה כמו במדעי בערך של מדע ודעת, גם אם יש לו משמעות יישומית וגם אם לאו

הרוח והחברה. אבל עדיין אני סבור שמי שמופקד על פיתוח של מערכת ההשכלה הגבוהה במדינת ישראל 

 הסטודנטים וצרכיו כאחת מהמשימות החשובות ביותר. ראות בעיניו את ציבורצריך ל

צוקת משבר הקורונה עבור לכן פעלתי יחד עם התאחדות הסטודנטים להביא סיוע תקציבי נוסף לאור מ

בעזרת משרד האוצר ומפעל הפיס, סיוע שיקל על עשרות   ₪מיליון  100בור הסטודנטים בהיקף של צי

השכלה ה אלפי סטודנטים להתמודד עם המשבר. אגב הייתי מצפה מראשי ור"ה לא לחכות למינוי שר

שון של משבר הקורונה. אך תקציבי לסטודנטים שלהם מהרגע הראאלא לצאת למאבק על סיוע  ,גבוההה
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, לא אלא גם לאחר שמוניתי ועדכנתי את ראשי האוניברסיטאות שאני יוצא למאבק ,לא רק שזה לא קרה

גם בעתיד אני מתכוון לעשות כל מה שלאל ידי כדי . מצאתי אותם יוצאים בהתלהבות לעזור לי בקרב זה

  .ם במצוקותיהםצרכים הכלכליים של הסטודנטים ולעזור לההלהיאבק ולהגן על 

כלכלי והוספתי "חטא על פשע" וביקשתי במסגרת תפקידי כיו"ר המועצה אך לא הסתפקתי בגיוס סיוע 

במסגרת שולחן . והתאחדות הסטודנטים חן עגול לשיח בין ראשי המוסדותלהשכלה גבוהה, להקים שול

הסטודנטים בסמסטר כל כך עגול זה ביקשתי מהתאחדות הסטודנטים להציג את הבעיות והמצוקות של 

ביקשתי מראשי המוסדות להתחשב  ,לא פשוט של הוראה מקוונת תוך משבר הקורונה, ורחמנא ליצלן

בבקשות הסטודנטים שיעזרו להם לצלוח בצורה סבירה את סיום הסמסטר הזה. בין הבקשות השונות 

', בקשה להחשיב בסמסטר שהוצגו על ידי והסטודנטים היו בקשות לאפשר בצורה רחבה הגשה למועדי ג

הזה לסטודנטים את הציון הגבוה ביותר בין המועדים השונים ולא את הציון של המועד האחרון כפי 

את הקורס  שנהוג בדרך כלל, ובקשה שבקורסים שבהם יהיה אחוז חריג של סטודנטים שלא צלחו

קבלו פטור מתשלום יאלצו לחזור על הקורס בשנה הקרובה יהסטודנטים שבהשוואה לשנים קודמות 

בעניינים כאלה היא שלהם  ותוסדות שברור לי שסמכות קבלת החלטהדגשתי בפני ראשי המ חוזר.

כמו בנסיבות הסמסטר המורכב.  אך לא הסתרתי מפניהם שאני סבור שמדובר בבקשות סבירות ,בלבד

יקשתי מהמוסדות מל"ג) בכן, כמי שמייצג את הממשלה וגם את הגוף הרגולטורי של ההשכלה הגבוהה (ה

בהסכם ( תנו למדינה, יחד עם ארגוני הסגלבאיזה דרכים הם מתכוונים לעמוד בהתחייבות שנ ינולהציג בפנ

לסיים את הסמסטר הזה בהצלחה בכל מצב אפשרי וגם לאפשר מתן שעות ), המעבר להוראה מקוונת

  . הוראה לסטודנטים מעבר למכסה הרגילהת של נוספו

כמו , ולהתחשב בהם מראשי המוסדות להקשיב לסטודנטים שולחן עגול זה בקשההאם יש בהקמה של 

המוסדות מתכוונים לעמוד בהתחייבות שנתנו למדינה "פגיעה בחופש  רגולטור איךהכן להציג בפני 

אתם תשפטו, אך גם בעתיד למרות כל  האקדמי"? "האיום הכי גדול על מערכת ההשכלה הגבוהה"?

  למען ציבור הסטודנטים. עולאני מתכוון לפ ההתקפות

רות לאור התגבש שהעזתי להתייצב לצידו של משרד הבריאותבכך "חטא" נוסף שמיחסים לי ראשי ור"ה  .2

לצמצם בצורה דרמטית את כמות הבחינות הפרונטליות  החלטה התחלואה בתקופה האחרונה קיבל

השקריות במכתבים של ראשי בניגוד מוחלט להכפשות כאן חשוב להבהיר את האמת:  בקמפוסים. גם

. לצערי מי שיזם את השינוי זה לא אני אלא משרד הבריאות בעקבות המלצת הדרג המקצועי שלו ,ור"ה

הבריאות לצמצם את הבחינות רבו לקבל את הדרישה של משרד יראשי ור"ה מטעמים שלא ברורים לי ס

. הם גם 40%-30%ליות בהיקף של פרונטבלבד והתעקשו על קיום בחינות  10% הפרונטליות בקמפוסים ל

את עמדתם למרות שהיא לא אושרה על ידי משרד  בניגוד לחוק, להביא להצבעה במל"ג ו ממני,דרש

ה עיקשת זו ובמריחת זמן של כמעט רבתי לעשות זאת. לא היה שום הגיון בעמדיסשהבריאות וכמובן 

לקחת סטודנטים בניסיון צל ציבור הוחוסר וודאות בנושא הבחינות אבועיים תוך יצירת אנדרלמוסיה ש

מל"ג אישרה פה לא מפתיע שבסוף  ם לחץ פסול על משרד הבריאות ועלי.אותם כבני ערובה ולהפעיל דרכ

אחד מתווה שהוצג על ידי התאחדות הסטודנטים ותאם את דרישות משרד הבריאות ואת עמדתי והגביל 

 . 10%את כמות הבחינות הפרונטליות בקמפוסים ל 
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בשום שלב לא ביקשתי לקבוע בעצמי טען על ידי חלק מראשי ור"ה גם להבהיר שבניגוד למה שנחשוב 

, בדומה לגופים ייצוגיים אחרים מור"הלא. כל בקשתנו  רונטלית ואלובחינות יתקיימו בצורה פ אלו

, נכון לקיים בצורה ינה מקצועיתמבח ,בחינות לושיציג א מתווה שלהם ,למל"ג ,נוהיתה להביא ל

לאורך  ,לצערי הרבשקבע אותה משרד הבריאות.  10%כמובן תוך עמידה במגבלה הכוללת של  ,פרונטלית

ור"ה סרב להציג בפנינו מתווה כזה והתעקש לעמוד על דרישתו המקורית  ,ה מור"מ וול"מכל הדרך, בשונ

בכדי לכבד את החופש האקדמי של ורוב הזה ילחרוג בהרבה מהרף אותו קבע משרד הבריאות. לאור הס

המוסדות קבענו פה אחד במל"ג שכל מוסד ומוסד יחליט באופן בלעדי מהן הבחינות שיתקיימו בצורה 

  . 10%ה רף פרונטלית כל עוד סך הבחינות במוסד לא יעברו את 

העמידה בדרישות החוק  האקדמי של המוסדות"? בעיניי חופשפגיעה קשה ב" איפה בכל הפרשה הזו

של הסטודנטים ובני משפחותיהם בהתאם לדרישות הדרג המקצועי של משרד  םבריאותההגנה על ו

של ראשי ור"ה ואמשיך אלא גם  חובתם  ,הבריאות היא לא רק הדרך היחידה האפשרית שמחייבת אותי

  זו גם בעתיד. לנהוג בדרך 

יג אוניברסיטת צלות"ת נלמנות נגד כוונתי טענה  הואנושא נוסף שחזר על עצמו במכתבים של ראשי ור"ה  .3

מציע מועמדים לחברות בות"ת בהסכמה עם  ,מתוקף תפקידו כיו"ר המל"גאריאל. לפי הכללים, השר, 

ארבעה אמורים להיות נציגי יו"ר ות"ת ומביא אותם לאישור המל"ג. מתוך שבעת החברים בות"ת 

טאות תל אביב, בר אילן וחיפה. יום מכהנים במסגרת זאת חוקרים מאוניברסיהאוניברסיטאות, כאשר כ

והכרות השונות כדי להביא מגוון קולות מקובל שבקרב הנציגים יהיה ייצוג מגוון של האוניברסיטאות 

, ואין לי שום כוונותהשר אינו חבר בות"ת  טות בות"ת.ת מסוגים שונים לשולחן קבלת ההחלעם מוסדו

מוביל הוא זה ש יו"ר הות"ת .כתיב לה החלטותשתלט על ות"ת או לההל ,בניגוד לטענות שהושמעו כלפי

כמי  ,חובתי כמו שאר חברי ות"ת מתמנה בהמלצת השר ובאישור המל"ג. ,את דיוני הות"ת, אך גם הוא

מגוון התחומים ת יהיו מיוצגים "לדאוג לכך שבות ,ת"מוטלת עליו האחריות להובלת מינוי חברי ותש

כן מגוון המוסדות השונים להשכלה הגבוהה, כמובן תוך הקפדה על כך שהחברים במחקר האקדמי ו

ת "שבין הנציגים בות מקובל היה לדאוג .השכלה הגבוההאקדמי בכיר בשדה ה בעלי מעמדשיבחרו יהיו 

אוניברסיטת חיפה. אך כגון אוניברסיטת בן גוריון בנגב או יכהנו נציגי האוניברסיטאות הצעירות יותר 

הצעירה היא  אוניברסיטאית השתנתה בעשור האחרון ומי שהיום מחזיקה בתואר האוניברסיטההמפה ה

 ת."שולחן בותהלהיות מיוצגת סביב  מגיע ,חיפהכמו שבזמנו לבאר שבע ול ,גם להו ,אוניברסיטת אריאל

שאוניברסיטת אריאל עדיין  בעיניי מקוממתחשיבות בגלל תופעה מוזרה ו הצורך הזה מקבל תוספת

בתקופה בה  לחברות בארגון ועל כן אינו מייצג אותה.להכניס אותה  מוכןשלא  ,חרמת על ידי ור"המו

גבוהה שלה, המוסדות להשכלה הכנגד מדינת ישראל ו  BDSקמפיינים של  מול בעולם נאבקים אנחנו

מנהל קמפיין החרמה כנגד אוניברסיטה חוקית בישראל האוניברסיטאות ועד ראשי ומוזר שבעתיים ש

  במדינת ישראל. 

במסגרת הסמכות הנתונה בידי נציג של אוניברסיטת אריאל היא  ההחלטה להציע לות"ת ,במציאות זאת

נני אי תצטרך לקבל את אישור המל"ג. ת וכמובן"ואגב היא לחלוטין על דעתה של יו"ר ות ,מתבקשת

השונים שהוצעו לי על של הנציגים  בודק את דעותיהם הפוליטיות , אינני"איש מטעם"מחפש מינוי 

 לברשץזי רופ'ת ואני סומך על פ"מחפש דרך להתערב בעבודת הות גם אינני. אריאל סיטתידי אוניבר
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מתעקשים לפסול כל ה ה"לכן גישתם של אנשי ור ת ביד רמה ובהצלחה גדולה."שמנהלת את עבודת הות

שהם מסרבים לייצגה ומחרימים  יברסיטהק מעצם השתייכותו לאונאריאל ר ניברסיטתמועמד מאו

גנות אמיתית בכיבוד החופש האקדמי וההו היא גישה לא עניינית והיא בעיניי מהווה פגיעה ,אותה

כפי שבזמנו  ,לצערי אינה חדשה זו תופעהשראל. ית בניהול מערכת ההשכלה הגבוהה במדינת יבסיסה

או מאבקים שנוהלו נגד הקמת  ,אביבניברסיטת תל העברית נאבקה בהקמת או האוניברסיטה

חיפה אוניברסיטת , בבר אילן ועוד ועוד. אגב בגלל לחצים אלה אוניברסיטאות כמו תל אבי ניברסיטתאו

 בר אילן לא היו מוקמות בזמנו ללא התערבות פוליטית נמרצת.  אוניברסיטת או

, רובין הודה בעצמו בימים האחרונים 'וכפי שפרופ ,הגישה הזאת אני חושב שהגיע הזמן להפסיק עם

של מינוי בכל מקרה במהלך  .אריאל יברסיטתאת המשך ההחרמה של אונ אין שום דרך הגיונית להסביר

עצמאות המוסדות אלא מילוי חובתי בעה בחופש האקדמי ואין שום פגי איש אוניברסיטת אריאל לות"ת

  ת כפי שנקבע בכללים.חברי ות"ואחריותי במסגרת מינוי 

הם  פשוט הזויה. תנראיכהן  'רובין ופרופ 'אני חייב להודות שהטענה הרביעית שנטענה נגדי על ידי פרופ .4

וטענו שכל צעד אחר מצידי מוכיח שבכוונתי לפגוע  ,ג"לית מל"מ מנכ"דרשו ממני להאריך את כהונת מ

ג הוא סמכותו "ל מל"קודם כל לפי החוק מינוי מנכבחופש האקדמי. גם כאן כדאי להבהיר את העובדות. 

סורתי מתבצע על ידי ועדת איתור ג קבוע באופן מ"ל מל"מינוי מנכ ג."ר מל"הבלעדית של השר בכובעו כיו

בשנה האחרונה בגלל תקופת הבחירות  קרובה.הואכן בכוונתי להתחיל בהליך זה בתקופה  ,קים השרשמ

ולפני חצי שנה השר רפי פרץ מינה את אחת מהסמנכ"לים בארגון למ"מ  ,פועל ללא מנכ"ל קבועג "מל

של  ופהפקידים כאלה מוגבל לתק"מ בתממינוי על פי הנוהג בשרות המדינה מנכ"ל לתקופה של חצי שנה. 

מ הנוכחית מסתיימת השבוע "בהינתן נסיבות מיוחדות. תקופת המינוי של מ , אך ניתן להאריכוחצי שנה

ם קיימות נסיבות מיוחדות שמצדיקות את הארכת המינוי. כל אחת משלושת וטרם החלטתי הא

מ "ירים או המשך תפקוד הארגון ללא מג בכ"עובדי מלמ אחר מקרב "האופציות: הארכת המינוי, מינוי מ

 ,א אופציה סבירה וחוקית. כאמורהי) קבוע (כפי שכבר היה בעבר ל"במשך תקופה קצרה עד למינוי מנכ

טה ניהולית ואין בינה ובין ג. מדובר בהחלת בקבלת ההחלטה היא שלי כיו"ר מל"הבלעדי הסמכות

מ "האשמות הזויות שבכוונתי לא להאריך את המינוי כדי להביא למינוי מ ש האקדמי שום דבר.החופ

ג יכול לבוא רק מתוך שורות הארגון "ל מל"פוליטי פשוט מתעלמות מעובדה פשוטה: מילוי מקום מנכ

"ג ישנם מספר מכהנים בתוכו. במלצביע על חברי מרכז ליכוד נסתרים הלא הצליח להואף אחד עוד 

בוע. אך מעבר לטענות ל ק"וכל אחד יכול למלא את התפקיד הזה עד למינוי מנכ מצויניםירים עובדים בכ

את  ור"ה מייצג. מל"ג קיים פגם מהותיל "בהתערבות של ראשי ור"ה בהליך מינוי מנכמוזרות 

האם זה  .שהן גופים מבוקרים ומפוקחים על ידי מל"ג באמצעות המנכ"ל המתמנה ,אותהאוניברסיט

מי שאמור לפקח עליהם,  הגיוני שראשי הגופים המפוקחים מנסים להתערב בדורסנות ובבריונות במינוי

ז להתערב במינוי יו אומרים ראשי ור"ה אם הייתי מעמה ה סמכות כלשהי לעשות זאת? בלי שיש להם

לכן באירוע הזה מי שפועל בצורה לא תקינה ומייצר  ?כ"ל אחת האוניברסיטאותנר"ה או ממנכ"ל ו

ים ערבוב ראשויות בעייתי ביותר הם דווקא ראשי ור"ה ואני ממליץ להם להפסיק להתערב במינוי

     בגוף שאמור להיות המפקח עליהם. מנהליים 
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ושהם רואים בהם "פגיעה חמורה בחופש  ,אלה הם ארבעת ה"חטאים" שנטענו כלפי על ידי ראשי ור"ה

דותיה" או מימוש ה"מודל התורכי". כי גדול על מערכת ההשכלה הגבוהה בכל תולאיום ה, "ההאקדמי"

צר לי מאוד שזאת הדרך שהם בחרו במקום להתרכז בפתרון הבעיות האמיתיות והדחופות שעומדות על 

הערכות למשבר התקציבי   ,מית חדשהסדר היום של מערכת ההשכלה הגבוהה: הערכות לשנה אקד

הערכות למציאות חדשה בשוק לאור ירידה דרמטית בהיקף התרומות המשבר הכלכלי,  במוסדותהצפוי 

מקוונים לאור משבר הקורונה, צורך בגיוס  עולמי לאור המעבר המהיר ללימודיםההשכלה הגבוהה ה

 עבורוצורך לגייס משאבים המשבר סיוע כלכלי נוסף עבור ציבור הסטודנטים כדי לעזור להם לצלוח את 

המיותרת והילדותית  תאת ההתקוטטואינני מתכוון להמשיך  תשתיות מחקר הנדרשות למדע המודרני.

איומים מדומיינים ולפנות את זמנם בו "חנות רוחט"אני קורא להם להפסיק להילחם בועם ראשי ור"ה 

ני מערכת פלעבודה משותפת של כולנו והתמודדות עם  האתגרים האמיתיים שעומדים בומאמציהם 

  . גבוההההשכלה ה

אמשיך  ,וגם אם ימשיכו במסע ההסתה נגדי ,תוף פעולהיגם אם הם יענו לקריאתי זו ויפנו לדרך של ש

עתיד של ההשכלה הגבוהה הישראלית שכה חשובה לי, למען ציבור לפעול ככל יכולתי למען ה

אותי שום קמפיין והתקפות לא יסיטו  .בצורה הוגנת זוק המוסדות להשכלה גבוהההסטודנטים ולמען חי

אשמח לשמוע את תגובותיכם,  ואחד מכם שותף אמיתי במסע הזה. מהדרך הזו ואני רואה בכל אחת

הדורשים שינוי או שיפור, אל המייל  הדברים במערכת ההשכלה הגבוהה לגבימחשבותיכם ורעיונותיכם 

  .4623582-050או בווצאפ לנייד שלי:  zelkin@knesset.gov.ilשלי: 

  

  בברכה,

  

  

  ועצה להשכלה גבוההיו"ר המושר ההשכלה הגבוהה והמשלימה  ,חה"כ זאב אלקין

  

  :העתקים 

  יו"ר ות"ת, חברי מל"ג וחברי ות"ת -שץפרופ' יפה זילבר

  ראשי המוסדות להשכלה גבוהה

  ראשי אגודות הסטודנטים במוסדות להשכלה גבוהה"ר התאחדות הסטודנטים ויו בשלומי יחיא

  

  נ.ב

שי המוסדות שדאגו להפיץ את אני סמוך ובטוח שרא וחרות המחשבה דעותמסגרת הכיבוד של מגוון הב

בקרב חברי הסגל והסטודנטים במוסדות שלהם, יפעלו בצורה דומה ויפיצו גם את מכתב  נגדי מכתביהם

באותה התפוצה כדי לאפשר לציבור המרצים והסטודנטים לשמוע את שני הצדדים ולהסיק  יהתגובה של

 מסקנות.

 


